
Protokół z XXXVI Sesji Rady Gminy  
z dnia 18 grudnia 2013r. 

 
Posiedzenie  rozpoczął o godzinie 16:15 Przewodniczący Rady Gminy Pan Henryk 

Lesiński, który stwierdził, że sesja jest prawomocna ze względu na quorum. 
W sesji udział wzięli radni: 
Marek Borowczyk 
Jarosław Bytniewski 
Rafał Drzewiecki 
Katarzyna Kosmowska 
Tadeusz Lammel 
Henryk Lesiński 
Tomasz Maćkowiak 
Jan Rajchelt 
Krzysztof Socha 
Łukasz Szymczak 
Krzysztof Świątczak 
Sławomir Urbaniak 
Aleksandra Wojciechowska 
Maria Wilczyk 
oraz sołtysi: 
Bożena Karolczak 
Czesław Książkiewicz 
Stanisław Lesiński 
Jan Mąderek 
Halina Michalak – Szczepaniak 
Eugeniusz Nowicki 
Ferdynand Nowicki 
Mirosława Rutkowska 
Grzegorz Siwek 
a także: 
Bogdan Kemnitz  - Wójt Gminy  
Genowefa Przepióra  - Zastępca Wójta/Sekretarz Gminy  
Mirosława Nowak  - Skarbnik Gminy  
Anna Woźniak - Tyczka - Radca Prawny 
Anna Jaszczyńska – inspektor ds. planowania przestrzennego i zamówień publicznych 
Mirosława Radzimska – kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej 
Michał Żelazek – dyrektor GOKIS 
Marek Jabłoński – kierownik Zakładu Komunalnego 
Marzena Socha – dyrektor ZS w Kleszczewie 
Ewa Lesińska – radna Powiatu Poznańskiego 
Zbigniew Bystry – członek Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
Sylwia Jambrożek – projektant firmy API Sp. z o.o. Poznań 
 

Przewodniczący poinformował, że wszyscy radni otrzymali porządek obrad wcześniej            
i nie ma propozycji wprowadzenia do niego zmian. W związku z powyższym zarządził 
głosowanie w sprawie przyjęcia porządku obrad. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 
Za przyjęciem porządku obrad głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych. 
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
 

 



Porządek obrad przedstawiał się następująco: 
1. Otwarcie. 
2. Interpelacje radnych. 
3. Przyjęcie protokołu z obrad z  poprzedniej Sesji.  
4. Sprawozdanie z wykonania uchwał podjętych na ostatniej Sesji. 
5. Podjęcie uchwały  w sprawie zmiany miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego Gminy Kleszczewo w miejscowości Tulce. 
6. Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych za 2013r. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych  na rok 2014. 
8. Wieloletnia Prognoza Finansowa Gminy Kleszczewo na lata 2014-2024 

a) przedstawienie projektu uchwały, 
b) odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie, 
c) przedstawienie autopoprawek Wójta Gminy do wieloletniej Prognozy Finansowej, 
d) dyskusja nad wniesionymi poprawkami oraz przegłosowanie poprawek, 
e) głosowanie nad projektem uchwały. 

9. Budżet gminy na 2014r.: 
a) przedstawienie projektu uchwały budżetowej, 
b) odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie budżetu,  
c) odczytanie opinii komisji stałych rady gminy, 
d) przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie opinii i wniosków komisji, opinii 

Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej oraz 
przedstawienie ewentualnych autopoprawek poprawek do projektu budżetu, 

e) przedstawienie poprawek do budżetu, 

f) dyskusja nad wniesionymi poprawkami i ich przegłosowanie, 

g) głosowanie nad projektem uchwały. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany budżetu na 2013r. 
11. Informacja przewodniczących komisji o tematyce posiedzeń. 
12. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
13. Zapytania i wolne wnioski. 
14. Zakończenie. 
 
Ad. 2 porządku posiedzenia 

Radni nie zgłosili interpelacji. 
 
Ad. 3 porządku posiedzenia 

Przewodniczący Lesiński poinformował, że do protokołu żaden z radnych nie zgłosił 
uwag. W związku z powyższym członkowie Rady przeszli do głosowania nad jego 
przyjęciem.  
W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 
Za przyjęciem protokołu głosowało 11 radnych. 
Przeciw przyjęciu protokołu głosowało 0 radnych. 
Od głosu wstrzymał się 0 radny. 

 



Ad. 4 porządku posiedzenia 
Sprawozdanie z wykonania uchwał podjętych podczas XXXV Sesji Rady Gminy 

przedstawiła Pani Sekretarz i stanowi ono załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad. 5 porządku posiedzenia 
Projekt Uchwały Nr XXXVI/266/2013 w sprawie zmiany Miejscowego Planu 

Zagospodarowania Przestrzennego Gminy Kleszczewo w miejscowości Tulce przedstawiła 
Pani Sylwia Jambrożek. Projekt uchwały został szczegółowo omówiony podczas wspólnego 
posiedzenia komisji. 

Radny Drzewiecki zapytał czy droga dojazdowa do działki 5/19 jest drogą gminną? 
Pani Jaszczyńska wyjaśniła, że jest to działka wydzielona z terenu szkoły. Obecnie jest 

to działka dojazdowa służąca do obsługi komunikacyjnej tego terenu, a nie działka drogowa. 
Radny Drzewiecki zapytał czy fakt, że nie jest to działka drogowa nie stanowi problemu 

dla inwestora? 
Pani Jambrożek wyjaśniła, że w Planie można było wskazać jedynie docelową obsługę 

komunikacyjną. Starostwo Powiatowe nie miało w tej kwestii żadnych zastrzeżeń, więc 
prawnie zostało to właściwie uregulowane. 

Radny Rajchelt zapytał czy linia średniego napięcia nie będzie kolidowała z zabudową? 
Pani Jambrożek odpowiedziała, że w Planie określono istniejącą linię zabudowy 

natomiast w zapisach projektu Planu dopuszczone jest skablowanie tej linii.  
Pani Halina Michalak – Szczepaniak zapytała dlaczego działki 5/19 i 5/23 

charakteryzują inne parametry? 
Pani Jambrożek wyjaśniła, że na jednej z działek jest już realizowana inwestycja stąd 

różnice w intensyfikacji zabudowy. 
Radni nie mieli więcej pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł                       

do głosowania projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 
Za przyjęciem uchwały głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXVI/266/2013 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 6 porządku posiedzenia 
 Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych za 2013r. zdała Pani Radzimska. Sprawozdanie stanowi załącznik 
do niniejszego protokołu. 
 
Ad. 7 porządku posiedzenia 

Projekt Uchwały Nr XXXVI/267/2013 w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2014r. przedstawiła Pani 
Radzimska. Projekt uchwały został szczegółowo omówiony podczas wspólnego posiedzenia 
komisji. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł                       
do głosowania projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 
Za przyjęciem uchwały głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXVI/267/2013 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
 
 

 



Ad. 8 porządku posiedzenia 
Przewodniczący Lesiński przeszedł do kolejnego punktu posiedzenia związanego               

z uchwaleniem Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kleszczewo na lata 2014 – 2024. 
 
Ad. 8a porządku posiedzenia 

Projekt uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Kleszczewo na lata 2014 – 2024 przedstawiła Pani Skarbnik. Projekt uchwały został 
szczegółowo omówiony podczas wspólnego posiedzenia Komisji Stałych Rady Gminy 
Kleszczewo w dniu 10 grudnia 2013r. 

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
Ad. 8b porządku posiedzenia 

Przewodniczący Rady Gminy odczytał Uchwałę Nr SO-0957/54/16/2013 Składu 
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 12 grudnia 2013r.                   
w sprawie wyrażenia opinii o projekcie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Kleszczewo na lata 2014 – 2024.  

 
Ad. 8c  porządku posiedzenia 

Pani Skarbnik poinformowała, że Wójt Gminy nie wnosi autopoprawek                           
do Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kleszczewo na lata 2014 – 2024. 
 
Ad. 8d porządku posiedzenia 

W związku z brakiem autopoprawek Przewodniczący przeszedł do kolejnego punktu 
porządku obrad. 
 
Ad. 8e porządku posiedzenia 

Przewodniczący przystąpił do głosowania projektu Uchwały nr XXXVI/268/2013              
w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kleszczewo na lata 2014            
– 2024. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 13 radnych. 
Za przyjęciem protokołu głosowało 13 radnych. 
Przeciw przyjęciu protokołu głosowało 0 radnych. 
Od głosu wstrzymał się 0 radny. 
Uchwała nr XXXVI/268/2013 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 9 porządku posiedzenia 

Przewodniczący przeszedł do punktu posiedzenia dotyczącego uchwalenia budżetu            
na 2014r. 

 
Ad. 9a porządku posiedzenia 

Projekt uchwały w sprawie uchwały budżetowej na 2014r. przedstawiła Pani Skarbnik. 
Projekt uchwały został szczegółowo omówiony podczas wspólnego posiedzenia Komisji 
Stałych Rady Gminy w dniu 10 grudnia 2013r. 

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
Ad. 9b porządku posiedzenia 

Przewodniczący Rady Gminy odczytał Uchwałę nr SO – 0952/54/16/2013 Składu 
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 12 grudnia 2013r.                 
w sprawie wyrażenia opinii o projekcie uchwały budżetowej Gminy Kleszczewo na 2014r. 
 
 
 

 



Ad. 9c porządku posiedzenia 
Zgodnie z procedurą uchwalania budżetu gminy przedstawione zostały opinie Komisji 

Stałych Rady Gminy o projekcie budżetu. 
Radny Sławomir Urbaniak, Przewodniczący Komisji Oświaty i Kultury przedstawił 

pozytywną opinię Komisji dotyczącą projektu budżetu na 2014r. 
Radny Tadeusz Lammel, Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

przedstawił pozytywną opinię Komisji dotyczącą projektu budżetu na 2014r. 
Radny Jan Rajchelt, Wiceprzewodniczący Komisji Finansowo – Gospodarczej 

przedstawił pozytywną opinię Komisji dotyczącą projektu budżetu na 2014r. 
Opinie Komisji Stałych Rady Gminy o projekcie budżetu na 2014r. stanowią załącznik 

do protokołu. 
 

Ad. 9d porządku posiedzenia 
 Pan Wójt odniósł się do zawartej w treści opinii o projekcie budżetu na 2014r. Komisji 
Finansowo – Gospodarczej sugestii dotyczącej konieczności rozbudowy budynku szkoły             
w Tulcach, budowy kanalizacji, dofinansowania klubu sportowego, czy też budowy siłowni 
zewnętrznej w Ziminie. Pan Wójt stwierdził, że zakres przyszłych inwestycji uzależniony jest 
przede wszystkim od przychodów ze sprzedaży majątku gminy, oraz dostępu do środków 
unijnych. 
 Pan Wójt wymienił następujące planowane do realizacji w kolejnym roku 
budżetowym inwestycje: 
- budowa kanalizacji sanitarnej w Tulcach,  
- budowa kanalizacji deszczowej na ulicy Lawendowej w Gowarzewie, 
- budowa kanalizacji deszczowej na ulicy Polnej w Gowarzewie, 
- budowa kanalizacji deszczowej przy placu zabaw w Krzyżownikach, 
- opracowanie koncepcji kanalizacji sanitarnej pozostałej części Gminy, 
- budowa chodnika przy ulicy Siekiereckiej w Gowarzewie, 
- budowa chodnika w Nagradowicach (przy udziale środków sołeckich) 
- budowa części chodnika w Śródce, 
- budowa chodnika przy ulicy Poznańskiej w Tulcach, 
- budowa ulicy Krokusowej w Tulcach, 
- budowa chodnika w Poklatkach (przy udziale środków sołeckich) 
- budowa oświetlenia (zakup lamp solarnych), 
- zakup zbiornika do stacji paliw, 
- zakup autobusu na wyposażenie komunikacji gminnej, 
- zakup ciągnika dla Zakładu Komunalnego, 
- zakup wyposażenia do budynku Gminnego Ośrodka Kultury w Kleszczewie. 
 Pan Wójt podkreślił, że w przypadku chodników przy drogach powiatowych liczy             
na wsparcie powiatu poznańskiego przy realizacji tych inwestycji. 
 
Ad. 9e porządku posiedzenia 

Pani Skarbnik przedstawiła autopoprawkę Wójta Gminy do projektu uchwały 
budżetowej. Pani Skarbnik poinformowała, że w stosunku do projektu budżetu skorygowano 
po stronie wydatków załącznik nr 4 Dochody i wydatki w 2014r. w zakresie zadań 
realizowanych w drodze umów lub porozumień miedzy jednostkami samorządu 
terytorialnego. Po stronie wydatków wykazano kwoty, które finansowane są z planowanych 
w tym załączniku dochodów. W związku z tym kwotę 508.752zł koryguje się do kwoty 
187.275zł. Wprowadzona zmiana w treści uchwały ujęta została w §2 ust. 2 pkt. 2. 

 
Ad. 9f porządku posiedzenia 

Przewodniczący otworzył dyskusję nad wniesioną autopoprawką. W związku                     
z brakiem pytań Przewodniczący przeszedł do głosowania nad autopoprawką: 

 



W chwili głosowania na sali obecnych było 14 radnych. 
Za przyjęciem protokołu głosowało 14 radnych. 
Przeciw przyjęciu protokołu głosowało 0 radnych. 
Od głosu wstrzymał się 0 radny. 
Autopoprawka została przyjęta. 
 
Ad. 9g porządku posiedzenia 

Przewodniczący przystąpił do głosowania projektu uchwały nr XXXVI/269/2013              
w sprawie uchwały budżetowej na 2014 rok. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 14 radnych. 
Za przyjęciem protokołu głosowało 14 radnych. 
Przeciw przyjęciu protokołu głosowało 0 radnych. 
Od głosu wstrzymał się 0 radny. 
Uchwała XXXVI/269/2013 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 10 porządku posiedzenia 

Projekt Uchwały Nr XXXVI/270/2013 w sprawie zmiany budżetu na 2013r. 
przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik poinformowała, że w załączniku                                 
nr 2 wprowadzono następujące zmiany: 
- w rozdziale 60016 Drogi publiczne gminne przesunięto między paragrafami 495zł, 
- w rozdziale 75095 przesunięto między paragrafami 500zł, 
- w dziale 801 Oświata i wychowanie na podstawie informacji od Dyrektorów Zespołów 
Szkół przesunięto plan pomiędzy paragrafami i działami w ramach planów finansowych 
Zespołów Szkół zwiększając plan o 30.000zł na zakup szafek ubraniowych w tym: 24.000zł                      
dla Kleszczewa i 6.000zł dla Tulec. Zwiększono środki na prowadzenie przez Stowarzyszenie 
Szkoły Podstawowej oraz środki na prowadzenie przedszkoli, 
- w dziale 900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska  zwiększono o 2.000zł plan             
na usługi w zakresie utrzymania zieleni, oraz 10.000zł na usługi remontowe dotyczące 
oświetlenia ulic. W rozdziale 90015 Oświetlenie ulic zaplanowano środki na odsetki                  
i zastępstwo procesowe dotyczące oświetlenia wiaduktu i drogi ekspresowej S-5, 
- w dziale 926 Kultura fizyczna i sport wprowadzono 13.000zł na wydatki inwestycyjne 
jednostek budżetowych tj. wykonanie zasilania energetycznego na stadionie gminnym                
w Kleszczewie umożliwiające podłączenie agregatu, oraz montaż bramek i piłkochwytów           
na boiskach w Gowarzewie, w Tulcach przy szkole i w Tulcach na ul. Sportowej. 

Pozostałe załączniki uchwały pozostają bez zmian. Projekt uchwały został szczegółowo 
omówiony podczas wspólnego posiedzenia komisji. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł                       
do głosowania projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 14 radnych. 
Za przyjęciem uchwały głosowało 14 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXVI/270/2013 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 11 porządku posiedzenia 

Przewodniczący Lesiński poinformował, że Komisje Rolnictwa i Ochrony Środowiska, 
Oświaty i Kultury oraz Finansowo – Gospodarcza odbyły wspólne posiedzenie poświęcone 
projektowi budżetu na 2014r., oraz sprawom bieżącym wynikającym z działalności gminy.  
 
Ad. 12 porządku posiedzenia 
Pan Wójt przedstawił sprawozdanie z działalności międzysesyjnej: 

 



29.11.2013r. – posiedzenie Rady Metropolii Poznań dotyczące uchwalenia budżetu na 2014r. 
Spotkanie Rady poprzedziła konferencja „Polski samorząd terytorialny w systemie 
zarządzania państwem – osiągnięcia, niepowodzenia, wyzwania”, 
4.12.2013r. – spotkanie z dyrektorem Wielkopolskiego Zarządu Melioracji i Urządzeń 
Wodnych dotyczące postępu w przygotowaniach do budowy zbiornika retencyjnego                    
w Tulcach. Pan Wójt poinformował, że z powodu przedłużających się procedur 
dokumentacyjnych w przyszłym roku ta inwestycja prawdopodobnie nie będzie miała szans 
na realizację,  
4.12.2013r. – pogrzeb byłego sołtysa Poklatek Pana Hieronima Tosia, 
5.12.2013r. – spotkanie Związku Międzygminnego GOAP związane z przygotowaniem                     
budżetu na 2014r., 
5.12.2013r. – spotkanie z Zarządem Gminnym OSP w celu ustalenia poziomu 
zapotrzebowania na środki z budżetu gminy, 
17.12.2013r. – drugie spotkanie dotyczące stanu  rowu Węgierka zorganizowane z inicjatywy 
Autostrady Wielkopolskiej S.A. przy udziale przedstawicieli Wielkopolskiego Zarządu Dróg 
Wojewódzkich, Wielkopolskiego Zarządu Melioracji i Urządzeń Wodnych i przedstawicieli 
spółki wodnej. Pan Wójt podkreślił, że w żadnym ze spotkań pomimo wystosowanych 
zaproszeń nie wzięli udziału przedstawiciele Starostwa Powiatowego w Poznaniu                     
i Zarządu Dróg Powiatowych. Pan Wójt stwierdził, że Starostwo Powiatowe przejmując 
nadzór nad spółkami wodnymi wzięło na siebie odpowiedzialność za rozwiązywanie takich 
problemów. Zaproszenie przedstawiciela Zarządu Dróg Powiatowych wynikało z faktu,              
że problem dotyczy też przepustu pod drogą Komorniki – Nagradowice, 
18.12.2013r. – spotkanie z zastępcą Komendanta Miejskiego PSP Panem Jerzym Raneckim,                    
z udziałem osób odpowiedzialnych za funkcjonowanie Ochotniczej Straży Pożarnej                          
i przedstawicieli Zarządu Gminnego OSP Kleszczewo. Podczas spotkania zapadła decyzja            
o wszczęciu działań zmierzających do włączenia OSP Gowarzewo do Krajowego Systemu 
Ratowniczo – Gaśniczego. Rozmowy przeprowadzono również ze strażakami z OSP 
Gowarzewo. 
 

Pan Wójt poinformował o następujących inwestycjach prowadzonych na terenie 
gminy: 
- trwa końcowy etap remontu świetlicy środowiskowej w Kleszczewie i prac na parkingu            
w Nagradowicach, 
- wykonanie chodnika w Tulcach przy ul. Poznańskiej, 
- oświetlenie „stoku saneczkowego”. Ułożenie kabla umożliwi w przyszłości korzystanie z 
dodatkowego zasilania, w tym z  z agregatu prądotwórczego podczas imprez na stadionie 
gminnym. Mając na względzie konieczność zapewnienia funkcjonowania Urzędu Gminy min. 
w sytuacjach kryzysowych planuje się przedłużenie zasilania awaryjnego do budynku 
Urzędu. 
 
Ad. 13 porządku posiedzenia 
 Przewodniczący Lesiński poinformował, że odbył spotkanie z Wicestarostą Łubińskim 
w sprawie dróg. Starosta zaproponował kolejne spotkanie robocze w gminie. Przewodniczący 
Lesiński wystosował zaproszenie do Wicestarosty na 16 grudnia na godzinę 10-tą do Urzędu 
Gminy w Kleszczewie. W związku z okresem przedświątecznym i napiętym terminarzem 
związanym z dobiegającym końcem roku Wicestarosta proponuje wyznaczenie nowego 
terminu spotkania w styczniu 2014r.  

Przewodniczący Lesiński przypomniał, iż 4 września 2013r. Rada Gminy Kleszczewo 
wystosowała Oświadczenie w sprawie poprawy stanu dróg powiatowych na terenie Gminy 
Kleszczewo, które przekazane zostało m.in. Staroście Poznańskiemu. Dnia 13 grudnia 2013r. 
wpłynęła do Urzędu Gminy odpowiedź na to Oświadczenie, której treść Przewodniczący 
Lesiński przytoczył, a która stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

 



Radna Powiatu Poznańskiego Ewa Lesińska zadeklarowała swoje wsparcie w 
działaniach zmierzających do poprawy stanu dróg w Gminie Kleszczewo. Radna stwierdziła, 
że to co słyszy w Gminie i to co słyszy w Powiecie to są zupełnie inne opcje, więc chciałaby 
uczestniczyć w planowanym spotkaniu. 

Przewodniczący Lesiński zapewnił, że poinformuje radną o terminie spotkania. 
Radna Lesińska przypomniała o złożonym przez siebie wniosku do budżetu powiatu, 

przytoczyła też fragment informacji dodatkowej o projekcie budżetu Powiatu Poznańskiego 
na 2014r.:  

„Projekt budżetu Powiatu Poznańskiego na rok 2014 nie zawiera wszystkich kwot 
wydatków o które wnioskowały zarówno wydziały Starostwa Powiatowego jak i podległe 
jednostki. Z powodu braku wystarczających środków na ich realizację w momencie 
opracowywania projektu budżetu część z wymienionych zadań zostało przeniesione                    
do realizacji  na lata kolejne. Możliwość realizacji pozostałych zadań wystąpi w momencie 
pojawienia się dodatkowych dochodów w budżecie Powiatu Poznańskiego lub przychodów            
z wolnych środków po zamknięciu roku 2013.” 

Radna Lesińska sugeruje, aby w rozmowach z powiatem spośród wielu potrzeb 
wyartykułować te potrzeby, które są priorytetem, bo, tu cyt. "jeżeli będziemy wołać o 
wszystko to tak jak dziecko w sklepie wołające na rodziców, że chcę tą, tą i tą zabawkę a nie 
dostaje nic więc ja myślę, że "  

 Wójt w tym miejscu poprosił aby Radna Lesińska nie pouczała zebranych, bo jak  
stwierdził, Gmina Kleszczewo doskonale wie jak występować o środki, natomiast problem 
polega na tym by Powiat skutecznie zajął się zgłaszanymi problemami. Znając 
przyszłoroczny budżet wiadomo, że trzeci już rok powiat  nie zamierza podejmować żadnych 
inwestycji w  gminie. Wójt nadmienił, że zastanawiające jest, że powiat przekazał informację 
do mediów, iż min. zaplanował wykonanie dojazdu do drogi ekspresowej z drogi Swarzędz-
Gowarzewo, o czym donosi "Głos Wielkopolski", tymczasem na to zadanie przeznacza 
jedynie 60.000zł na prace dokumentacyjne co oznacza, że inwestycja nie jest przygotowana,    
a podanie informacji w tej formie to wprowadzanie w błąd. Pan Wójt podniósł problem 
nierównego traktowania gmin pod względem dostępu do środków inwestycyjnych, a tym 
samym powiększania dysproporcji w rozwoju powiatu. Stwierdził, że podziela pogląd 
wyrażany wcześniej na forum Rady, że Powiat  przy pomocy publicznych pieniędzy  realizuje  
kampanię wyborczą Platformy Obywatelskiej, wspierając spektakularne przedsięwzięcia,             
a nie rozwiązuje pierwszoplanowych problemów. Pan Wójt apeluje do radnej Lesińskiej              
o podjęcie dyskusji wśród radnych Rady Powiatu w tej sprawie, jak również w kwestii 
wsparcia wójtów i burmistrzów w zabiegach o równe traktowanie gmin w dostępie                     
do środków będących w dyspozycji Powiatu. 

Radna Lesińska zapewniła, że jako radna Powiatu Poznańskiego nie pozostaje 
bezczynna, zabiera głos, pisze wnioski do budżetu wspierając tym samym działania Rady 
Gminy Kleszczewo. Styczeń, jest zdaniem radnej dobrym momentem na spotkanie                   
z Wicestarostą gdyż, w lutym pojawią się wolne środki o które warto zabiegać. Radna 
zachęca do rozmów opartych na kompromisie.  

Radna poinformowała ponadto, że uprawnione podmioty z Gminy Kleszczewo mogą 
wziąć udział w ogłoszonym przez powiat konkursie na realizację zadań z obszaru kultury             
i sztuki, kultury fizycznej i turystyki, edukacji, ochrony i promocji zdrowia oraz pomocy 
społecznej w roku 2014. Termin składania ofert upływa 27 grudnia 2013r.  

Przewodniczący Lesiński przypomniał, że właśnie z wolnych środków w ubiegłym 
roku Starostwo przeznaczyło 10 mln zł na budowę wiaduktu w Swarzędzu. Kolejne 4 mln zł 
powiat przeznacza na połączenie wiaduktu z drogą krajową nr 92. Przewodniczący Lesiński 
sugeruje, że środki powiatu lokowane są pod kątem opcji politycznej. Przewodniczący 
podkreślił, że gmina niezmiennie zabiega o zaangażowanie powiatu w działania                       
na najistotniejszych drogach tj. Gowarzewo – Kleszczewo, Gowarzewo – Siekierki,                   
czy Poklatki. 

 



Pani Skarbnik zapytała, czy firma, która uszkodziła nawierzchnię drogi w Krerowie 
będzie zobligowana do jej naprawy? Pani Skarbnik podkreśliła, że była to droga wykonana 
przez gminę i powinna ona zostać przywrócona do pierwotnego stanu. 

Radna Lesińska zadeklarowała przekazanie tej informacji w powiecie.  
Pan Wójt wyraził opinię, że martwi go spokój z jakim Radna Lesińska reaguje                

na ewidentne fakty braku zainteresowania Powiatu problemami Gminy, a fakt wskazywania 
Gminie Kleszczewo jedynie możliwości ubiegania się o niewykorzystane środki, podczas gdy 
konsekwentnie pomija się Gminę Kleszczewo w powiatowych inwestycjach jest 
bulwersujący.  

Pan Wójt poprosił o wyjaśnienie przez radną sytuacji, gdzie dwukrotnie odmówiono 
uczestniczenia przedstawiciela Starostwa i Zarządu Dróg Powiatowych w spotkaniach 
dotyczących melioracji na terenie gminy. Rola Starostwa w tej kwestii powinna być zdaniem 
Pana Wójta wiodąca z racji tego, że nadzoruje ono Spółki Wodne. Bezpośrednia interwencja 
u Starosty w tej sprawie również nie przyniosła żadnego odzewu. Pan Wójt podkreślił,               
że Starostwo nie przejawia też żadnej inicjatywy w kwestii magazynu w Komornikach. Firmę 
zainteresowaną usunięciem odpadów z Komornik skutecznie blokuje brak decyzji powiatu           
w tej sprawie. Pan Wójt sugeruje radnej Lesińskiej złożenie stosownej interpelacji podczas 
sesji Powiatu Poznańskiego, co być może będzie gwarantem uzyskania jakiejkolwiek 
odpowiedzi.  

Radna Lesińska przypomniała, że interpelację w sprawie magazynu w Komornikach 
już składała. Zastanawiającym zdaniem radnej jest fakt, że odpady sprowadziła na teren 
Komornik osoba prywatna, a sprawa toczy się na zasadzie „spychologii” pomiędzy organami 
gminnymi i powiatowymi. Radna zadeklarowała, że po dzisiejszym posiedzeniu Rady Gminy 
złoży kolejne pisma w kilku sprawach działając na zasadzie pośrednika między Gminą 
Kleszczewo, a Starostwem Powiatowym. Radna podkreśliła, że nie ma żadnego wpływu            
na udzielane odpowiedzi i jeszcze raz podkreśliła konieczność rozmów w duchu kompromisu. 

Pan Wójt stwierdził, że kompromis nie polega na tym, że gmina całkowicie rezygnuje 
z inwestycji na swoim terenie, tym bardziej w sytuacji kiedy nie ma już z czego rezygnować. 
Gmina co roku z własnych środków realizuje prace będące w gestii powiatu, obecnie np. 
chodnik  w Tulcach, czy chodnik przy drodze w Nagradowicach.  

Radna Lesińska przypomniała, że od wielu lat pełni funkcję publiczną w Gminie 
Kleszczewo i mając na uwadze swoją dotychczasową dobrą współpracę z Wicestarostą 
Łubińskim zdecydowanie wesprze projekty forsowane przez gminę w powiecie. 

Radna Wojciechowska odniosła się do treści pisma przytoczonego przez 
Przewodniczącego Lesińskiego i stwierdziła, że Wicestarosta Łubiński jest w błędzie pisząc, 
że stan drogi w Nagradowicach nie odbiega znacząco od stanu sprzed rozpoczęcia jej 
użytkowania przy budowie drogi S-5. Radna Wojciechowska stwierdziła, że nie ma żadnego 
odzewu na kierowane w sprawie stanu tej drogi pisma do Zarządu Dróg Powiatowych                  
i Starosty Grabkowskiego. Radna zwraca uwagę na rozbieżności w tym co twierdził podczas 
czerwcowego spotkania Wicestarosta Łubiński, co twierdzi Pani Lesińska, a co zawarte jest   
w odczytanym piśmie. Ponadto radna przypomina, że cały czas nie uregulowana jest sprawa 
wiaduktu nad drogą S-5, który stanowi fragment drogi powiatowej, a do którego odśnieżania 
nikt się nie poczuwa. Radna Wojciechowska zapytała do kogo należy zwrócić się w tej 
sprawie? 

Radna Lesińska stwierdziła, że planowane spotkanie robocze powinno te wątpliwości 
wyjaśnić. Radna zobligowała się do ustalenia w czyich kompetencjach jest utrzymanie 
wiaduktu i jeszcze raz podkreśliła, że dołoży wszelkich starań, aby do spotkania                             
z   Wicestarostą Łubińskim doszło zanim uwolnione zostaną wolne środki. 

Radny Drzewiecki przypomniał, że podczas czerwcowego spotkania z Wicestarostą 
Łubińskim ze strony radnych padło kilka sugestii dotyczących inwestycji powiatu na terenie 
Gminy Kleszczewo. Wicestarosta wymijająco odniósł się do każdej z nich i pomimo 

 



propozycji radnych, aby na zasadzie kompromisu doprowadzić do realizacji chociażby jednej          
z inwestycji powiat żadnej inicjatywy ku temu nie wykazał.    

Radna Lesińska zauważyła, że dużo łatwiej jest przeforsować jedną priorytetową            
dla gminy inwestycję niż kilka różnych propozycji. Stwierdziła, że łatwiej jest zabiegać o 
środki gminie Tarnowo Podgórne gdzie Gmina ma dużo pieniędzy i gdy daje na chodniki to 
Starostwo chętnie dokłada, ale gmina Kleszczewo jest gminą rolniczą i nie ma tyle pieniędzy 
co inne gminy. Radna stwierdziła, że Gmina Kleszczewo deklarując w budżecie środki na 
realizację niektórych odcinków chodników, oczekując tym samym w zamian ze strony 
powiatu budowy jakiegoś odcinka drogi stwarza dobrą podstawę do rozmów. 

Pan Wójt podkreślił, że nie ma konfliktu personalnego pomiędzy władzami Gminy 
Kleszczewo i władzami Powiatu Poznańskiego, problemem jest natomiast podejście osób 
zarządzających powiatem do problemów naszej gminy. Toczy się gra interesów, nas się w tej 
grze pomija, nie ze względów towarzyskich, ale ze względu na interesy poszczególnych 
frakcji biorących udział w rządzeniu powiatem. W Radzie Powiatu trwa walka o środki dla 
pozyskania tych wyborców, którzy stanowią większą siłę. Rola Powiatu powinna być inna. 
To Powiat ma wyrównywać dysproporcje i powinien inwestować tam, gdzie gmina sobie 
sama z problemami nie poradzi. Taka była idea utworzenia powiatów. Pan Wójt stwierdził, że 
Gmina Kleszczewo nie odbiega pod względem infrastruktury od innych samorządów, z tą 
jednak różnicą, że kolosalna część tej infrastruktury powstała ze środków własnych gminy, 
podczas gdy podobne inwestycje realizowane są w większych gminach z budżetu Powiatu.  
Zdaniem Pana Wójta, mając na uwadze fakt, że powiat nie buduje w Gminie Kleszczewo 
boisk sztucznych i trawiastych, szkół czy hal sportowych to oczywiste jest oczekiwanie 
jakichkolwiek inwestycji na kleszczewskich drogach.  

Przewodniczący Lesiński przypomniał, że Wicestarosta nie dysponował czasem               
w terminie sugerowanym w wystosowanym zaproszeniu. Przewodniczący zapewnił, że gdy 
tylko uda się ustalić termin dogodny dla obu stron radna Lesińska zostanie o nim 
poinformowana. 
 
Ad. 14 porządku posiedzenia 

W związku z brakiem dalszych pytań Przewodniczący Rady Gminy podziękował 
wszystkim za przybycie i zamknął obrady sesji o godzinie 18:10. 
 
 
 
 
 

 
Protokołowała      Za zgodność z przebiegiem obrad 
Magdalena Rakszawska       Przewodniczący Rady Gminy 
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